
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinària  
Data:  31 de gener de 2022 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Manuel Galán Massanet, batle 
Maria Bel Llinàs Pastor, regidora 
Antonio Bonet Company,  regidor 
Maria Isabel Nieto Sepúlveda, regidora 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Maria Antònia Sureda Martí, regidora 
Sebastián Carrió Dalmau,  regidor 
Ana María Comas Delgado, regidora 
Immaculada Moreno Mayal, regidora 
Maria Pastor Gelabert,  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteixen: 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Jeroni Esteva Alzamora,  regidor 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 27 de setembre i 29 de novembre de 2021. 
2. Aprovació, si s’escau, del Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Salut i Consum i 
l’Ajuntament d’Artà en matèria de consum, programa “Consum a ca teva”. 
3. Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació de l’Ordenança núm. 36, reguladora de la taxa per 
a la prestació del servei de celebració de matrimoni civil. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta El PI–Proposta per les Illes Balears, per un 
sistema de finançament just per a les Illes Balears. 
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de novembre i desembre de 
2021. 
6. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions de 27 de setembre i 29 de novembre de 
2021 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal 
i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i 
règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle 
demana als membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les 
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sessions de 27 de setembre de 2021 i de 29 de novembre de 2021, de les quals se n’han expedit, 
prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o 
possible formulació d’al·legacions, si s’escau. 
 
Abans de començar la votació, la portaveu d’AA, Sra. Comas, demana rectificar l’acta de dia 29 de 
novembre de 2021, en el sentit de rectificar el punt número 6 de l’ordre del dia, en el foli verso 
número 28, en el paràgraf 6, línia número 13, on diu: 
 
<<El regidor d’Hisenda, Sr. Rocha, explica que es tracta de la revisió habitual de l’inventari. S’ha 
detectat un parell de coses que seran tingudes en compte a la propera revisió que es durà a 
aprovació, previsiblement, a principis de 2022. Es tracta d’uns vehicles que s’han de donar de baixa 
de l’inventari i d’unes fotografies antigues del Sr. Pallarés i uns llibres de Miquel Barceló que s’han 
d’incloure.>> 
 
Ha de dir: 
 
<<El regidor d’Hisenda, Sr. Rocha, explica que es tracta de la revisió habitual de l’inventari. S’ha 
detectat un parell de coses que seran tingudes en compte a la propera revisió que es durà a 
aprovació, previsiblement, a principis de 2022. Es tracta d’uns vehicles que s’han de donar de baixa 
de l’inventari i d’unes fotografies antigues del  Sr. Pallarés i uns llibres de Miquel Barceló, el Llibre 
dels oceans i el Llibre dels cecs, que s’han d’incloure.>> 
 
Una vegada feta la correcció demanada per la portaveu d’AA, els reunits acorden, per unanimitat, 
essent tretze el nombre legal de membres del consistori i onze els assistents, aprovar les actes de les 
sessions de 27 de setembre i 29 de novembre de 2021. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, del Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Salut i Consum i 
l’Ajuntament d’Artà en matèria de consum, programa “Consum a ca teva” 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que la Conselleria de Salut i Consum i l’Ajuntament d’Artà tenen la voluntat d’unir esforços 
per establir una via de col·laboració àgil i eficaç en benefici dels consumidors i usuaris, mitjançant 
l’organització d’actes divulgatius en matèria de consum i defensa dels consumidors i usuaris; 
 
Vist el Conveni de col·laboració entre la Conselleria de Salut i Consum i l’Ajuntament d’Artà en 
matèria de consum, programa “Consum a ca teva”; 
 
Vist que aquest Conveni té per objecte definir el marc de col·laboració entre la Conselleria de Salut 
i Consum i l’Ajuntament d’Artà, amb la finalitat de coordinar l’organització d’actes divulgatius en 
matèria de consum i defensa dels consumidors i usuaris en el municipi d’Artà, i de facilitar la 
presentació de reclamacions de les persones consumidores i usuàries del municipi en les 
dependències municipals; 
 
Per això, es proposa al Ple de l’Ajuntament que acordi l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar, en els mateixos termes que es redacta en l’expedient, el Conveni de col·laboració entre 
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la Conselleria de Salut i Consum i l’Ajuntament d’Artà en matèria de consum, programa “Consum a 
ca teva”, per tal de definir el marc de col·laboració entre la Conselleria de Salut i Consum i 
l’Ajuntament d’Artà. 
 
2. Facultar el batle per signar el Conveni.>> 
 
El batle diu que, per indicació del director general de Consum, Fèlix Alonso Cantorné, han fet 
arribar a l’Ajuntament el model tipus de conveni de “Consum a ca teva”, el qual s’ha de renovar per 
acomplir el que disposa la Llei 40/2015, del règim jurídic del sector públic. 
 
El batle explica que el contingut del Conveni és el mateix que hi ha vigent, adaptat a la situació 
actual, i que es tracta d’un model tipus per a tots els ajuntaments de les Illes, que ha estat informat 
favorablement pels òrgans corresponents de l’Administració de la comunitat autònoma. 
 
Bàsicament, diu el batle, que els compromisos que adquireix l’Ajuntament són recollir les possibles 
reclamacions que hi hagi, enviar-les al més aviat possible a la Conselleria de Salut per a la seva 
tramitació i posar els espais adequats per fomentar campanyes de comunicació i informació de la 
Conselleria, i la Conselleria posaria els materials i també els monitors. 
 
Finalment, diu que es firma per a quatre anys prorrogables. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, considera que és una millora i que, per tant, hi votaran a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no té res a dir i que hi votarà a favor. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar, en els mateixos termes que es redacta en l’expedient, el Conveni de col·laboració entre 
la Conselleria de Salut i Consum i l’Ajuntament d’Artà en matèria de consum, programa “Consum a 
ca teva”, per tal de definir el marc de col·laboració entre la Conselleria de Salut i Consum i 
l’Ajuntament d’Artà. 
 
2. Facultar el batle per signar el Conveni. 
 
 
3. Aprovació inicial, si s’escau, de la modificació de l’Ordenança núm. 36, reguladora de la 
taxa per a la prestació del servei de celebració de matrimoni civil 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<En relació a l’Ordenança núm. 36, reguladora de la taxa per a la prestació del servei de 
celebració de matrimoni civil, i atès que s’ha seguit la tramitació establerta legalment, es proposa al 
Ple que adopti els següents 
 
ACORDS: 
 
1. Modificar l’article 1.a) de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
 
- On diu: 
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“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
Ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de 
l’Esglèsia de la Colònia de Sant Pere.” 
 
- Ha de dir:  
 
“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de 
l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de 
titularitat pública municipal.” 
 
2. Modificar el segon paràgraf de l’article 5 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera 
següent: 
 
- On diu: 

 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50% de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere.” 
 
- Ha de dir: 
 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50 % de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública 
municipal.” 
 
3. Modificar l’article 6 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
 
- On diu: 
 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere”. 
 
- Ha de dir: 
 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant 
Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública municipal.” 
 
4. Modificar la disposició final d’aquesta Ordenança, que ha de quedar redactada de la manera 
següent: 
 
“Disposició final 
 
Aquesta Ordenança entra en vigor l’endemà de la seva publicació en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, i ha de ser vigent fins que es modifiqui o es derogui, d’acord amb l’article 17 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
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hisendes locals.” 
 
5. Sotmetre aquesta modificació de l’Ordenança municipal a informació pública i audiència de les 
persones interessades, amb la publicació en el butlletí oficial de la província i en el tauler d’anuncis 
de l’Ajuntament, durant el termini de 30 dies, perquè puguin presentar reclamacions o 
suggeriments, que han de ser resolts per la corporació. Si no es presenten reclamacions o 
suggeriments en el termini esmentat, considerar-la aprovada definitivament sense la necessitat 
d’acord exprés del Ple.>> 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que no té res a dir. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi està a favor, però diu que es podria millorar, en el sentit 
d’aconseguir que, si els dos contraents són veïns d’Artà, s’hauria d’ampliar aquesta bonificació al 
100 %. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Modificar l’article 1.a) de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
 
- On diu: 
 
“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
Ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de 
l’Esglèsia de la Colònia de Sant Pere.” 
 
- Ha de dir:  
 
“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de 
l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de 
titularitat pública municipal.” 
 
2. Modificar el segon paràgraf de l’article 5 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera 
següent: 
 
- On diu: 

 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50% de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere.” 
 
- Ha de dir: 
 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50 % de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública 
municipal.” 
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3. Modificar l’article 6 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
 
- On diu: 
 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere”. 
 
- Ha de dir: 
 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant 
Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública municipal.” 
 
4. Modificar la disposició final d’aquesta Ordenança, que ha de quedar redactada de la manera 
següent: 
 
“Disposició final 
 
Aquesta Ordenança entra en vigor l’endemà de la seva publicació en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, i ha de ser vigent fins que es modifiqui o es derogui, d’acord amb l’article 17 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals.” 
 
5. Sotmetre aquesta modificació de l’Ordenança municipal a informació pública i audiència de les 
persones interessades, amb la publicació en el butlletí oficial de la província i en el tauler d’anuncis 
de l’Ajuntament, durant el termini de 30 dies, perquè puguin presentar reclamacions o 
suggeriments, que han de ser resolts per la corporació. Si no es presenten reclamacions o 
suggeriments en el termini esmentat, considerar-la aprovada definitivament sense la necessitat 
d’acord exprés del Ple. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta El PI–Proposta per les Illes Balears, per un 
sistema de finançament just per a les Illes Balears 
 
La portaveu d’El PI, Sra. Sureda, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<PER UN SISTEMA DE FINANÇAMENT JUST PER A LES ILLES BALEARS 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La Llei 22/2009, de 18 de desembre, és la norma que regula el sistema de finançament de les 
comunitats autònomes anomenades de règim comú, és a dir, de totes les comunitats a excepció de 
les forals (Euskadi i Navarra).  
 
Aquest sistema de finançament ja fa anys que s’ha de revisar i actualitzar. Recentment, al desembre 
de 2021, el Ministeri d’Hisenda ha posat damunt la taula l’Informe del grup de treball sobre el 
càlcul de la població ajustada. Aquest és un primer document que ve a encetar, de manera més o 
manco formal, el procés de revisió i actualització del model ja que l’establiment de la població 
ajustada és una dada fonamental per calcular el principal fons del sistema que és el Fons de 
Garantia de Serveis Públics Fonamentals. A més, aquest informe inclou els indicadors correctors 
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que serien aplicables, resultant que l’indicador de la insularitat perdria pes, no s’incorporarien dins 
el càlcul realitats tan importants per a les Illes Balears com la sobrepoblació o la població flotant, ni 
es tendria en compte per res els índexs de preu regionals quan el cost de la vida a Balears és molt 
superior a altres zones de l’Estat.  
 
En data 18 de febrer de 2020 el Parlament de les Illes Balears va aprovar instar el Govern de l’Estat 
per a què en la revisió del sistema de finançament s’introdueixi i garanteixi el principi d’ordinalitat i 
es donin més capacitats normatives a les comunitats autònomes. El principi d’ordinalitat significa 
que els mecanismes de solidaritat i d’anivellació no modifiquin el rànquing de recursos per capita 
de les diferents comunitats autònomes. Les Balears, en aquest sentit, passen del 2n lloc abans de 
l’aplicació dels mecanismes d’anivellament a la 7a plaça un pic aplicats aquests sistemes. Una 
pèrdua de recursos d’acord amb la nostra aportació, que és una de les causes d’una tendència a la 
pèrdua de posicions d’aquestes illes en renda per capita (en riquesa). Si tot i generar recursos 
resulta que el sistema fa que tenguem un infrafinançament per serveis bàsics com ara salut, 
educació o serveis socials, i no puguem invertir en transformació del sistema productiu, aleshores, 
el risc d’estancament i esgotament és evident. Continuar defensant l’ordinalitat és bàsic. 
 
Molts d’experts (Ignacio Zubiri) consideren que el sistema ha estat reformat molts de pics i al llarg 
d’aquest procés s’han anat incorporant complexitats creixents i tapant forats als problemes més que 
cercant solucions estables. Així, s’han creat iniquitats difícils de justificar. El resultat és un sistema 
molt poc transparent, enganyós en molts aspectes i que limita substancialment la capacitat fiscal de 
les comunitats autònomes. Per un costat, les comunitats autònomes similars reben recursos per 
capita substancialment distints. I, per un altre, les comunitats autònomes més riques, a més a més 
d’aportar més imposts, reben manco recursos. Hi ha, en definitiva, una enorme arbitrarietat en el 
repartiment dels recursos. Des d’aquest punt de vista, el sistema del concert econòmic presenta 
molta més transparència per a les comunitats autònomes i està molt més directament vinculat a 
l’esforç fiscal que realitza el propi territori, lligant molt més ingressos i despeses.  
 
ACORDS 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a canviar la proposta de revisió del sistema de finançament i obrir la 
porta a estendre el sistema de concert econòmic a comunitats autònomes com les Illes Balears.  
 
2. Instar el Govern de l’Estat a garantir el principi d’ordinalitat en qualsevol modificació o revisió 
del sistema de finançament de les comunitats autònomes i a dotar-les de més capacitat normativa 
tributària.  
 
3. Instar el Govern de l’Estat perquè, a qualsevol modificació o revisió del sistema de finançament 
de les comunitats autònomes, el pes de la insularitat s’ampliï, es tenguin en compte la 
sobrepoblació, la població flotant i els índexs de preu regionals, i, en qualsevol cas, els criteris que 
s’estableixin siguin molt més objectius i transparents. 
 
4. Instar el Govern de l’Estat perquè a la futura revisió del sistema es tengui en compte que hi ha 
comunitats autònomes, com les Balears, que acumulen una part important del seu deute com a 
conseqüència d’un infrafinançament històric que l’Estat hauria de condonar i, com a mínim, tenir en 
compte en el sistema les despeses financeres generades per aquest deute.>> 
 
El batle llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Si, com bé heu dit, és un debat que fa molt de temps que està damunt la taula, que totes les forces 
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polítiques aquí representades i també en el Parlament de les Illes Balears plantegen i, per tant, estam 
tots d’acord en millorar el finançament de les Illes Balears per part del Govern central. 
 
També cal dir que és un debat que està damunt la taula, que, segons em comenten, en àmbit del 
Parlament, la Conselleria de Hisenda està fent reunions amb els diferents partits i també amb agents 
socials per intentar pactar un document per defensar davant el Govern de l’Estat. 
 
Amb l’ànim de no interferir aquest debat i també la feina que s’està fent ja fa temps i que confiam 
que prest tengui el seu resultat, un bon resultat, demanaríem que es faci una votació separada dels 
diferents punts.  
 
Ja li avançam que, els punts 2, 3 i 4, els votarem a favor, perquè al cap i a la fi el grup socialista 
demana el mateix i amb aquesta línia s’està treballant actualment i, quant al punt número 1, el 
votaríem en contra, perquè no és la línia de treball que s’està duent a terme.>> 
 
La portaveu d’El Pi–Proposta per les Illes Balears, Sra. Sureda, accedeix a la petició formulada pel 
batle. 
 
La portaveu d’UIA, Sra. Moreno, diu que hi està d’acord. Diu que es tracta d’una moció molt 
genèrica i que el seu contingut ha estat demanat per altres partits polítics de diferents maneres. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que tots els partits han intentat un millor finançament per a les 
Illes Balears; diu que hi ha regions que reben molts de doblers en relació a altres regions. Diu que 
votarà a favor de la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, manifesta que comparteix la necessitat d’una millora del 
finançament de la comunitat autònoma de les Illes Balears. Diu que és una moció genèrica i que hi 
votarà a favor. 
 
Seguidament, la Sra. Sureda agraeix als reunits el seu suport a la moció. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PI, UIA, AA i PP) i 5 abstencions (PSOE): 
 
“1. Instar el Govern de l’Estat a canviar la proposta de revisió del sistema de finançament i obrir la 
porta a estendre el sistema de concert econòmic a comunitats autònomes com les Illes Balears.” 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
“2. Instar el Govern de l’Estat a garantir el principi d’ordinalitat en qualsevol modificació o revisió 
del sistema de finançament de les comunitats autònomes i a dotar-les de més capacitat normativa 
tributària.  
 
3. Instar el Govern de l’Estat perquè, a qualsevol modificació o revisió del sistema de finançament 
de les comunitats autònomes, el pes de la insularitat s’ampliï, es tenguin en compte la 
sobrepoblació, la població flotant i els índexs de preu regionals, i, en qualsevol cas, els criteris que 
s’estableixin siguin molt més objectius i transparents. 
 
4. Instar el Govern de l’Estat perquè a la futura revisió del sistema es tengui en compte que hi ha 
comunitats autònomes, com les Balears, que acumulen una part important del seu deute com a 
conseqüència d’un infrafinançament històric que l’Estat hauria de condonar i, com a mínim, tenir en 
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compte en el sistema les despeses financeres generades per aquest deute.” 
 
  
5. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de novembre i desembre de 
2021 
 
A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de novembre i 
desembre de 2021.  
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
6. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que UIA i PP han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es llegeixen 
a continuació. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
- Fa un any, quan va sortir la sentencia definitiva de la titularitat pública de les murades de Sant 
Salvador, vàrem demanar que es treballàs en un pla d’usos, un pla de conservació i manteniment. 
Ens agradaria saber com està aquest tema en l’actualitat? 
 
Resposta: Es va presentar una moció en el mes de febrer de 2021 i es va retirar. A les comissions 
informatives de febrer de 2021 tractàrem una moció en relació a les murades i els patis de Sant 
Salvador. La moció tenia tota una sèrie d’errades quant a la incorporació del conjunt monumental al 
Catàleg municipal de patrimoni i la seva declaració de bé d’interès cultural, fites ja resoltes anys 
enrere. És cert que es proposaren altres coses dins la mateixa moció, com ara fer un pla d’usos del 
conjunt monumental i un pla de conservació. Dintre del marc de les comissions informatives, des de 
l’Equip de Govern es va parlar que, en tot cas, el que podem valorar és l’elaboració d’un pla 
director que prevegi la gestió i conservació del bé. En tot cas, no s’ha acordat res concret, ja que no 
es va dur a plenari. Si es troba necessari, es pot treballar. 

 
- L’any passat vàrem fer arribar a l’Equip de Govern la nostra preocupació per l’estat de 
conservació de la cova prehistòrica/hipogeu de la Colònia de Sant Pere, sobre la qual ja s’havia 
aprovat una moció l’any 2017. Ens vàreu reconèixer que no s’havia fet res al respecte, però que la 
propietat havia de contractar un arqueòleg per fer el seguiment. Des d’UIA vàrem demanar que 
s’estigués pendent del tema. Actualment no es pot veure l’estat de la cova, ja que el solar està 
tancat. Volem saber si heu fet el seguiment del treball de l’arqueòleg i de l’estat de la Cova.  

 
Resposta: Quant a la cova de la Colònia (exp. 2020/3368), està en tramitació i no té llicència encara. 
Disposa de l’autorització del projecte per part de Patrimoni del Consell, que li ha exigit un tècnic 
arqueòleg a peu d’obra. Nosaltres, per norma, no feim seguiment de les tasques de l’arqueòleg. 
Aquest professional fa un projecte arqueològic que presenta al propi Consell de Mallorca i, si 
s’escau, és el Consell de Mallorca qui ens informa. Nosaltres no veim aquest informe. 
 
- Fa uns mesos vàrem informar sobre unes pintures antigues ubicades a la casa que ara és el Yartan 
Boutique Hotel, les quals, segons persones expertes, són pintures d’una altra de custòdia del segle 
XVII i XVIII. Vàrem demanar que es prenguessin les passes necessàries per tal d’incorporar-les al 
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Catàleg municipal i després es treballàs amb Patrimoni del Consell per a una major catalogació, si 
així ho consideren els experts. Com està aquest tema? S’han iniciat els tràmits? 
 
Resposta: No s’ha actuat en aquest sentit. Per iniciar les passes d’incorporació al Catàleg, s’ha de 
partir d’un informe de valoració del bé. Farem una consulta amb Patrimoni del Consell, però ells no 
se n’encarreguen. És una tasca que hem d’assumir pressupostàriament i s’ha de cercar un 
especialista referent en aquest camp.  
 
- Fa un temps vàrem demanar la reobertura d’uns camins que consten al Catàleg i que, per tant, 
entenem que són públics. Sobre el camí número 68, l’Equip de Govern ens vàreu contestar que no 
era públic. No obstant això, revisant bé el Catàleg, veim que hi segueix apareixent. Ens podeu 
aclarir per què no es considera públic?  
 
Resposta: Camí 68: camí de Sauma / camí de ses Planes. El document al qual vostè fa referència és 
el Catàleg de camins del municipi d’Artà, però en aquest catàleg, tal com es diu a l’apartat 1 de les 
conclusions “La importància i extensió de la xarxa viària del terme d’Artà fa aconsellable la 
inclusió de la totalitat dels camins inventariats a les normes subsidiàries del municipi, per tal de 
preservar els usos viaris, sense perjudici de la seva titularitat.” Això no vol dir que tots els camins 
inventariats siguin públics; sols ho són aquells als quals es fa referència a l’apartat 3 de les 
conclusions esmentades i el número 68 no figura entre aquests. Repetesc, no vol dir que tots els 
camins que figuren en aquest catàleg siguin públics. S’han de llegir el punt 5 del document del 
Catàleg. Consta en el Catàleg de camins, però no com a públic; per tant, no es va incloure en 
l’Inventari de béns municipals d’Artà. Només es varen incorporar a l’Inventari els que apareixien 
explícitament com a públics o en els que l’Administració hi havia intervingut al llarg del temps. 
 
- Fa uns mesos vàrem demanar sobre la possibilitat que els certificats digitals de les empreses i 
persones físiques es puguin renovar al nostre municipi. Des de l’Equip de Govern ens vàreu dir que 
hi estàveu fent feina. Com està aquest tema? Ja teniu data per començar a oferir aquest servei?  
 
Resposta: No tenim la data exacta, però hi estam treballant. Actualment, hem designat les persones 
que han de fer la formació. S’estan fent les passes, no tan ràpides com ens agradaria, però es va fent 
camí. 
 
- Ens han arribat queixes que la canera d’Artà està feta un desastre, en molt mal estat, i que els 
animals estan en unes condicions deplorables i infrahumanes. Heu rebut altres queixes al respecte? 
Sabeu com està? Demanam que es faci una inspecció i que es posi solució a aquest problema.  
 
Resposta: Els animals amb microxip no entren a la canera, ja que el guarda rural s’encarrega de la 
lectura i localització dels propietaris (9 de cada 10 animals recollits). Els pocs animals sense 
identificar passen el termini de 15 dies que marca la llei (Llei 1/1992) i, aquí, col·laboradors 
voluntaris ens ajuden amb el procés d’adopció, medicació i tractament si és necessari. Actualment, 
només hi ha una cussa que va ser recollida molt magra i que no engreixa. Abans hi ha hagut dos 
cans, que ha estat difícil que fossin adoptats. (Potser per aquí us han arribat algunes queixes). Quant 
a l’estat de conservació de la canera, és cert que es pot millorar, a pesar que s’utilitza molt poc i 
puntualment. 
 
- Com està el tema de l’Escoleta Municipal?                   
 
Resposta: Hem tengut contacte amb tres empreses que hi estan interessades. Entre vacances i 
Covid-19 s’ha retardat, però, tan aviat com sigui possible, sortirà el negociat. Sincerament, 
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pensàvem que podria ser al gener i no s’ha pogut. Som els primers interessats. 
 

- Com està el tema de la licitació de la marca D’Artà? Sabem com està el tema del recurs que ha fet la 
Cooperativa d’Artà?  

 
Resposta: Estam pendents del recurs que ha presentat la Cooperativa per poder seguir amb 
l’expedient. L’Ajuntament s’hi ha personat per poder estar informats en tot moment. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 

 
1. Per començar volem fer un prec. A darrere la porteria nord del Camp de Futbol Ses Pesqueres hi 
ha molta llenya acaramullada i quan la pilota surt del camp es fa molt difícil recollir-la. Demanam si 
es pot traslladar aquesta llenya al nord-est.  
 
Resposta: Ho posarem en coneixement de la Brigada i ho valorarem. 
 
2. Per cert, quan s’acabarà el muntatge dels fanals del camp esmentat? 
 
Resposta: No són fanals, són focus, i s’estan fent proves per tal de millorar la il·luminació actual. 
Els nostres tècnics hi fan feina, juntament amb l’empresa concessionària, perquè, tan aviat com 
sigui possible, estiguin fetes i s’hagin fet els ajustos pertinents. Dimecres està prevista la visita dels 
tècnics de l’empresa que els varen muntar. 
 
3. A causa de la gran quantitat de gent que vol fer pràctiques de futbol, quan es farà un nou camp 
d’entrenament de futbol 7 i quan es mudarà el Parc Verd a l’aparcament de davant per convertir 
aquest Parc Verd en zona esportiva?  
 
Resposta: Aquesta és una de les opcions que es manegen, però no l’única. Tan prest com tenguem 
les autoritzacions del nou parc verd i hi hagi consignació pressupostària per poder construir-lo, 
valorarem, juntament amb tots els partits polítics de l’Ajuntament, les diferents opcions que hi ha. 
 
4. Tant a Artà com a la Colònia de Sant Pere fan falta molts fanals. Quan creuen que es reposaran, 
almanco, amb els 30 nous fanals que varen dir al darrer ple?  
 
Resposta: S’estan fent inversions de mica en mica. A la Colònia de Sant Pere ja han arribat alguns 
d’ells. També m’han dit que la setmana passada varen arribar uns 10 fanals i estam pendents que 
arribin les lluminàries aquesta setmana al magatzem de la Brigada per substituir els fanals que 
varen caure al carrer de Pep Not. 
 
5. La ciutadania ens demana que es digui quina és la feina oficial dels agents Covid-19?  
 
Resposta: La fitxa de funcions que figura a la RLT els atorga les funcions següents: 
 
a) Vetlar pel compliment de les mesures Covid-19 vigents. 
b) Vetlar pel compliment de les ordenances, els bans i altres disposicions i actes municipals dins el 
seu àmbit de competència. 
c) Custodiar i vigilar béns, serveis, instal·lacions i dependències municipals. 
d) Col·laborar en l’ordenació, la senyalització i la direcció del trànsit en el sòl urbà legalment 
delimitat, d’acord amb les normes de circulació. 
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e) Cooperar en la resolució dels conflictes privats quan siguin requerits per a això. 
f) Practicar les primeres diligències per accidents de circulació dins el nucli urbà, per garantir la 
seguretat del lloc de l’accident i l’auxili als implicats. 
g) Formular denúncies en l’exercici de les seves funcions, en la seva condició d’agents de 
l’autoritat. 
h) Qualsevol altra funció que els atribueixi la legislació vigent i sens perjudici d’altres funcions 
similars necessàries per a l’ajuntament. 
 
De les funcions a què es fa referència, actualment s’estan fent funcions de regulació del trànsit al 
centres escolars, de les diferents zones d’aparcament regulat i de les normes Covid-19. També fan 
un seguiment de la problemàtica que tenim de coloms, sobretot per la zona dels carrers dels Quatre 
Cantons i de la Pedra Plana, etc. 
 
6. Ens poden dir quantes multes o denúncies han posat aquests agents, quantes d’aquestes 
corresponen a infraccions de trànsit i quantes a temes relacionats amb la Covid-19?  
 
Resposta: Ara no tenc aquestes dades. 
 
7. Ens poden dir quan començaran els nous agents de policia local que figuren en els pressupostos? 
Resposta: Els agents que ha aprovat el nostre procés selectiu han de començar el curs de policia 
que organitza la Conselleria i que està previst dins el mes de febrer o març. Hauran d’estar un 
temps fent el curs i el podran compaginar amb les pràctiques que faran al nostre poble. Tan prest 
com sigui possible, s’incorporaran.  
 
8. Ens poden dir quan es condicionaran els aparcaments de les platges del nostre municipi?  
 
Resposta: A quins aparcaments es refereix? 
 
9. Ens poden dir si ja hi ha traçat definitiu de la ronda de ses Pesqueres?  
 
Resposta: El que s’ha aprovat definitivament és la franja de reserva, tot i que hi ha hagut algunes 
al·legacions que s’han resolt de forma inicial. Pel que sé, ara es prepararan els plecs per poder 
adjudicar la redacció del projecte d’execució de la ronda, on, si s’aprova, es podrà veure el traçat 
definitiu de la ronda. 
 
10. A molts de llocs i a causa dels temporals, hi va haver despreniments al nostre litoral. Ho sap 
Costes i quan s’arreglaran?  
 
Resposta: Hem notificat a Costes alguns despreniments i ens ha dit que, en algun cas, és 
competència nostra, cosa que hem refusat. 
 
11. Fa uns anys es va firmar un contracte per promocionar el futbol a Artà i es va fer una inversió 
important al camp. Ara pareix que hi ha altres camps de futbol d’altres pobles veïnats que tornaran 
a fer un torneig internacional. Ens demanam si també es farà a Artà i, si no es fa, com està el 
contracte amb l’organització.  
 
Resposta: No record haver firmat cap contracte pel tema de l’organització del torneig East 
Mallorca. Estam pendents d’una reunió amb l’organització per si hi ha possibilitat d’usar el camp i 
també de poder derivar els visitants al poble veïnat perquè visitin Artà en un dia i així gastin a les 
empreses locals. 
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12. Quan creu aquest Equip de Govern que es correspondran els honors que ens feren els pobles 
agermanats d’Hinojosa del Valle i Os de Balaguer, tal com es mereixen?  
 
Resposta: En voler, en podem xerrar i concretar tots junts en què hem fallat als agermanaments que 
vostè anomena. 
 
13. Ens poden dir quan sortirà a concurs l’escoleta de 0 a 3 anys? 
 
Resposta: Joan, et contest el mateix que a UIA. Hem tengut contacte amb tres empreses que hi estan 
interessades. Entre vacances i Covid-19 s’ha retardat, però tan aviat com sigui possible sortirà el 
negociat. Sincerament, pensàvem que podria ser al gener i no s’ha pogut. Som els primers 
interessats. 
 
14. Ens poden dir si ja hi ha acord definitiu amb la propietat del solar de la nova depuradora de la 
Colònia de Sant Pere?  
 
Resposta: No, les converses estan interrompudes, pendents de poder executar i concloure la 
modificació de normes número 3. 
 
15. Ens poden fer una valoració de les festes de Nadal, Cap d’Any, Reis i Sant Antoni al nostre 
municipi? Han rebut queixes pel seu recorregut o per altres causes?  
 
Resposta: La valoració que jo faig és molt positiva i em sent molt satisfeta de com han anat les 
coses, tant a Artà com a la Colònia. Com en tot, sempre hi ha coses a millorar, que m’he anotat per 
al pròxim any. La veritat és que, de queixes, no n’he rebuda cap, bon senyal. 
 
Els mercadets i la diada infantil varen anar molt bé, tant assistents com firaires estaven molt 
contents dels resultats i de com va anar tot. Els tallers que hi duguérem a terme i la dinamització  
musical per part de la Xaranga i els Fun Kiss, així com la visita dels personatges Disney, va ajudar 
a l’èxit del mercadet. 
 
També vull destacar la representació del Betlem vivent a càrrec d’Artà Balla i Canta. 
 
El patge reial també va anar molt bé. Tots els infants esperaven amb molta ansietat i, per als que no 
varen poder assistir a entregar la seva carta, un patge reial havia visitat, un parell de dies abans, el 
nostre Ajuntament i ens va fer entrega d’unes bústies reials per a Artà i la Colònia. Vull destacar, 
també, la iniciativa de vendre globus en benefici d’una associació, que enguany va ser l’Associació 
contra el Càncer, que va tenir molt bona acollida per part de les famílies d’Artà i de la Colònia. 
L’associació així ens ho va fer saber a través d’una carta d’agraïment i a través de les xarxes 
socials. Es varen recaptar 334,25 euros. 
 
Allò que fa referència a la cavalcada de reis, també ho valor molt positivament. Quant al recorregut, 
la veritat és que molt bé. La gent va poder escampar-se i vàrem evitar l’aglomeració que se solia 
produir al carrer de Ciutat; a més, així ens ho ha manifestat molta de gent i, sobretot, unes persones 
molt importants, ses Majestats el Reis d’Orient, que ens donaren l’enhorabona pel canvi d’itinerari, 
com els tractorers.  
 
Vull aprofitar per donar les gràcies a totes les persones que m’han ajudat a poder dur a terme 
l’organització de les festes en aquets moments tan incerts i difícils, sobretot a les que durant dos 
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mesos han estat al meu costat ajudant a elaborar les carrosses i, com no, a les que de manera 
desinteressada  participen el dia de la cavalcada, perquè sense totes elles seria impossible fer arribar 
la màgia d’aquest dia a tots els infants i no tan infants. 
 
16. Ens poder dir com van o com estan les obres del Monestir de Bellpuig?  
 
Resposta: Bellpuig (exp. 2018/3146). La pròrroga es va notificar en data 25/10/2021. S’han fet 
tasques de neteja, apuntalaments i consolidacions en murs existents, tractament en esquerdes i 
consolidació d’obertures. Falten tasques encara, com la restitució de la coberta a les cases i la 
col·locació de portes. Segons conversacions mantingudes, la idea és que l’empresa pública Tracsa 
es faci càrrec de la resta de les obres que queden. S’està acabant d’enllestir aquest tema. També 
s’està acabant de preparar l’excavació que està projectada. La intervenció a Bellpuig es planteja a 
diferents nivells:  
 
- Consolidació: actuacions arquitectòniques urgents, projecte presentat a l’Ajuntament i en 
execució, prorrogat fins al març de 2022, pressupost de 60.426,47 euros (passa 1). Ara mateix, 
queda el reteulat de l’ala nord i es preveu que aquesta intervenció la faci Tracsa. Els materials ja 
són allà. 
- Memòria arqueològica: ara mateix està en marxa la licitació de la Memòria arqueològica prèvia a 
la rehabilitació del conjunt arqueològic de l’antic Priorat de Bellpuig. S’hi han presentat, almanco, 
dues empreses i dia 2 de gener hi ha la primera mesa de contractació convocada. El pressupost de la 
licitació és de 288.848,94 euros (passa 2). 
- Rehabilitació: s’iniciarà després de les dues fases anteriors (consolidació i memòria arqueològica). 
No ens consta la dotació econòmica prevista, de moment.  
 
 
Acords 
 
1. Una vegada feta la correcció demanada per la portaveu d’AA, acordar, per unanimitat, essent 
tretze el nombre legal de membres del consistori i onze els assistents, aprovar les actes de les 
sessions de 27 de setembre i 29 de novembre de 2021. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Aprovar, en els mateixos termes que es redacta en l’expedient, el Conveni de col·laboració 
entre la Conselleria de Salut i Consum i l’Ajuntament d’Artà en matèria de consum, programa 
“Consum a ca teva”, per tal de definir el marc de col·laboració entre la Conselleria de Salut i 
Consum i l’Ajuntament d’Artà. 
2.2. Facultar el batle per signar el Conveni. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Modificar l’article 1.a) de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
- On diu: 
“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
Ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de 
l’Esglèsia de la Colònia de Sant Pere.” 
- Ha de dir:  
“a) Per una banda, la prestació del servei de celebració de matrimoni civil a l’Ajuntament d’Artà, a 
ses Païsses (excepte els mesos de juliol i agost), a Can Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de 
l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de 
titularitat pública municipal.” 
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3.2. Modificar el segon paràgraf de l’article 5 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la 
manera següent: 
- On diu: 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50% de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere.” 
- Ha de dir: 
“S’ha d’aplicar l’exempció del 50 % de les tarifes establertes a l’article anterior quan almanco un 
dels dos contraents dugui més d’un any empadronat al municipi d’Artà i la prestació del servei de 
celebració del matrimoni civil es faci a ses Païsses, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la 
Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública 
municipal.” 
3.3. Modificar l’article 6 de l’Ordenança, que ha de quedar redactat de la manera següent: 
- On diu: 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a na Batlessa i a la Plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere”. 
- Ha de dir: 
“La celebració del matrimoni civil s’ha de fer a l’Ajuntament d’Artà, a ses Païsses, a Can 
Solivelles, a Na Batlessa, a la plaça de l’Església de la Colònia de Sant Pere, a les murades de Sant 
Salvador o a qualsevol altre lloc de titularitat pública municipal.” 
3.4. Modificar la disposició final d’aquesta Ordenança, que ha de quedar redactada de la manera 
següent: 
“Disposició final 
Aquesta Ordenança entra en vigor l’endemà de la seva publicació en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, i ha de ser vigent fins que es modifiqui o es derogui, d’acord amb l’article 17 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals.” 
3.5. Sotmetre aquesta modificació de l’Ordenança municipal a informació pública i audiència de les 
persones interessades, amb la publicació en el butlletí oficial de la província i en el tauler d’anuncis 
de l’Ajuntament, durant el termini de 30 dies, perquè puguin presentar reclamacions o 
suggeriments, que han de ser resolts per la corporació. Si no es presenten reclamacions o 
suggeriments en el termini esmentat, considerar-la aprovada definitivament sense la necessitat 
d’acord exprés del Ple. 
 
4. Acordar: 
4.1. Acordar, per 6 vots a favor (PI, UIA, AA i PP) i 5 abstencions (PSOE): 
“1. Instar el Govern de l’Estat a canviar la proposta de revisió del sistema de finançament i obrir la 
porta a estendre el sistema de concert econòmic a comunitats autònomes com les Illes Balears.” 
4.2. Acordar, per unanimitat: 
“2. Instar el Govern de l’Estat a garantir el principi d’ordinalitat en qualsevol modificació o revisió 
del sistema de finançament de les comunitats autònomes i a dotar-les de més capacitat normativa 
tributària.  
3. Instar el Govern de l’Estat perquè, a qualsevol modificació o revisió del sistema de finançament 
de les comunitats autònomes, el pes de la insularitat s’ampliï, es tenguin en compte la 
sobrepoblació, la població flotant i els índexs de preu regionals, i, en qualsevol cas, els criteris que 
s’estableixin siguin molt més objectius i transparents. 
4. Instar el Govern de l’Estat perquè a la futura revisió del sistema es tengui en compte que hi ha 
comunitats autònomes, com les Balears, que acumulen una part important del seu deute com a 
conseqüència d’un infrafinançament històric que l’Estat hauria de condonar i, com a mínim, tenir en 
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compte en el sistema les despeses financeres generades per aquest deute.” 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 


